

[Text]

The Chairman: I want to proceed.

• 0940

Mr. McCreath (South Shore): There have been discussions I know amongst the various parties. I know Mr. Peterson was the critic of record and we dealt with him. I think there was an understanding that we try to deal with this bill this morning. Steve had indicated some witnesses that they would like to have called.

I would suggest, Mr. Chairman, that we call the officials to explain the bill and answer members' questions and then have the witnesses who I believe are scheduled to come in, whom Steve Butland had requested. Following that, the officials would return for clause by clause, and they may or may not wish to respond to any of the concerns raised by the other witnesses.

The Chairman: I was hoping to have the witnesses from Action Canada Network and the Council of Canadians, but they are not here. So let us go ahead with the officials.

With us today from Investment Canada are Mr. Peter Caskey, Director of Investment Review; Pierre Legault, Corporate Secretary and Senior Counsel; and Richard Bushnell, Senior Review Officer.

Would you like to lead us quickly through the bill?

Mr. Peter Caskey (Director, Investment Review, Investment Canada): Mr. Chairman, thank you very much.

The bill before you is Bill C-89, to amend the Investment Canada Act. There are three principal areas that the bill treats, and perhaps the most direct way would be to consider them one after another.

The first area is that the bill refers to the threshold levels in the Investment Canada Act for reviewing investments in the petroleum sector, where the investor is from the United States. Under the free trade agreement there was agreement reached to give preferential, more liberalized threshold levels to American investors. This was provided under the free trade agreement, but there were certain sensitive sectors that these more liberalized threshold levels were not extended to, and one of those was the upstream oil and gas sector.

What is being proposed by the government is that the special exception to the free trade agreement threshold levels extended to the petroleum sector be rescinded. The effect of that is that an American investor in the oil and gas sector would have the same more liberalized threshold levels that an American investor in most other sectors would have.

Mr. Kilgour (Edmonton Southeast): Do you want to stop and review the brief?

The Chairman: Why don't we let him read the whole thing and then you can carry on with the questions.

Mr. Kilgour: Sure, but with respect to the witness, if he's going to take as long to explain the rest as he has done this part, it's going to take us a long time. We do have briefing books, which basically—

Mr. Caskey: Ah, yes. Thank you very much for that comment.

The Chairman: All right. Go ahead.

[Translation]

Le président: J'aimerais pouvoir continuer.

M. McCreath (South Shore): Les députés des divers partis ont tenu des discussions. M. Peterson était porte-parole en la matière et nous nous sommes entendus avec lui; nous devons tenter d'adopter ce projet de loi séance tenante. Steve nous avait communiqué le nom de témoins qu'on tenait à inviter.

Monsieur le président, nous pourrions accueillir les fonctionnaires qui nous expliqueraient le projet de loi et répondraient aux questions éventuelles des députés; par la suite, nous pourrions interroger des témoins que Steve Butland avait invités à comparaître. Les fonctionnaires pourraient ensuite revenir à la table pour l'étude article par article et pour répondre, le cas échéant, aux préoccupations exprimées par les autres témoins.

Le président: J'espérais entendre les témoins du Réseau canadien d'action et du Conseil des Canadiens, mais ils ne sont toujours pas là. Passons donc aux fonctionnaires.

Les représentants d'Investissement Canada sont M. Peter Caskey, directeur, Division de l'examen des investissements; Me Pierre Legault, secrétaire général et avocat-conseil, et M. Richard Bushnell, agent supérieur de l'examen.

Pouvez-vous nous faire un examen rapide du projet de loi?

M. Peter Caskey (directeur, Division de l'examen des investissements, Investissement Canada): Je vous remercie, monsieur le président.

Le projet de loi C-89 propose de modifier la Loi sur Investissement Canada. Il touche à trois points importants qu'il serait peut-être utile d'étudier un à un.

Le premier concerne les seuils prévus dans la Loi sur Investissement Canada pour les investissements qui seraient sujets à l'examen dans le secteur pétrolier, lorsque l'investisseur est Américain. En vertu de l'Accord de libre-échange, on a convenu de prévoir des seuils d'examen préférentiels dans le cas des investisseurs américains. Cette modalité est prévue en vertu de l'Accord de libre-échange, même si certains secteurs délicats ne bénéficiaient pas de cette libéralisation, notamment, le secteur pétrolier et gazier en amont.

Le gouvernement propose de révoquer cette exception spéciale accordée au secteur pétrolier en vertu de l'Accord de libre-échange. Par conséquent, l'investisseur américain dans le secteur pétrolier et gazier bénéficierait de seuils d'examen aussi libéralisés que ceux dont jouit n'importe quel investisseur américain dans la plupart des autres secteurs.

M. Kilgour (Edmonton-Sud-Est): Voulez-vous qu'on s'arrête pour étudier le mémoire?

Le président: Laissez-le lire ses notes et vous pourrez ensuite lui poser des questions.

M. Kilgour: D'accord; mais si ce témoin doit mettre autant de temps à expliquer qu'à lire ses notes, nous ne sommes pas sortis de l'auberge. Nous disposons de cahiers d'information qui...

M. Caskey: Ah oui. Je vous remercie de me l'avoir signalé.

Le président: D'accord. Poursuivez.